
אל תפחד 

לעשות טעויות, 

ללמוד מכשלים היא 

דרך טובה

להתגבר 

על הפחד 

ולהשיג את כל 

החלומות שלך

כל אדם מצליח קצת יותר בקלות בתחום אחד ומתקשה קצת יותר בתחום אחר

… זה לא אומר שההצלחה באה בקלות . 

משום מה לימדו אותנו שאסור להיכשל וזה לא משנה באיזה נושא בחיים אז

אנחנו מנסים להראות תמיד רק חוזקה , שאין לנו חסרונות ושאנחנו לא

מפחדים משום דבר . כולנו מתגאים בהצלחות שלנו ומסתירים את הכישלונות

שלנו . אבל כדאי להבין שבדרך לשם יש כישלונות ואנו צריכים להיות מוכנים

אליהם ולעבור אותם כשהם יגיעו, משם אנחנו צומחים, שם אנחנו לומדים

הכי הרבה, שם אנחנו מגלים באמת את עצמנו ואת הדרך שלנו להתמודד .

אם נכשלנו בצעד מסוים בדרך זה לא אומר שכל הדרך נכשלה, זה רק אומר

שאנחנו צריכים לכוון את עצמנו בצורה טובה יותר ליעד שלנו , ללמוד מה

צריך לעשות כדי להגיע למטרה.
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"עדיף 
כישלון מפואר                            

מחלומות
 במגירה"

(דודו טסה)                                      

זמן לאֶתְנַחְ תָּא



למושג "כישלון" עד היום לא נמצאה הגדרה אובייקטיבית. הסיבה

היא, שהמושגים “הצלחה וכישלון” יכולים להיות מאוד סובייקטיבים.

כשאנחנו מתחילים לחבר בין הצלחה וכישלון לבין הערך העצמי שלנו

ומה זה אומר עלינו, מתחילות הבעיות האמיתיות, הדברים מתחילים

להסתבך.

לכישלון יכולה להיות השפעה מהותית על תפיסת העצמי שלנו, על הערך

העצמי ועל הביטחון בעצמנו שנוכל להמשיך הלאה אל עבר המטרות

שלנו בחיים. כשאנחנו תופסים תוצאה מסוימת בתור כישלון ומחברים

אותה עם הערך העצמי שלנו, אנחנו מדוכדכים יותר, מפוחדים יותר

וכתוצאה מכך גם נמנעים יותר. ההימנעות שלנו, שהיא תגובה אנושית

טבעית כדי להתרחק מכאב, יכולה לעלות לנו ביוקר. אנחנו חווים

למעשה כאב כפול: פעם אחת על חווית הכישלון והערך העצמי הירוד,

ופעם שנייה על עצם ההימנעות שלנו מהגשמה שיכולה למלא את

החיים שלנו במשמעות.

לקריאה נוספת 

למידה מכשלונות 

ד"ר צבי ציקליק

"אם נפחד מפגיעה  

נפגע 

אם נפחד מטעויות 

 נטעה 

אם נפחד מכישלון 

ניכשל

אם נפחד מהצלחה  

לעולם לא נצליח

אם נפחד להעז  

נישאר בדיוק באותו מקום 

(או במילים אחרות נלך לאחור)

מתוך שרון אייזן, יוצרים תוצאות.

לאחרונה, גוברת ההכרה, שניתן ללמוד מכשלונות ולא רק

ללמוד מהצלחות. עד היום, הגישה הרווחת הייתה ניתוח

מעמיק של הצלחות מפורסמות על מנת לנסות ללמוד מהן

ולהפיק את הצעדים הנחוצים או את הגישה המתאימה

כדי לזכות בהצלחה הנחשקת. 

מה יש בכשלונות שכמעט כולנו בצורה אינטואיטיבית

מעדיפים להימנע מהם? מה כל כך מפחיד ומאיים

בהתבוננות מודעת בסיפור של כישלון מפואר?



"קושי יכול להיות גם טוב וגם רע, הכל תלוי באיך מתייחסים אליו -

מצד אחד, לא תמיד נוח להתמודד עם קשיים ובדרך-כלל האדם

מעדיף שהדברים יצליחו בקלות ועם כמה שפחות מאמץ. אך מהצד

השני, הקשיים שאיתם מתמודד האדם בחייו, מביאים לו גם הרבה

תועלת: הקושי מאתגר את האדם ומספק לו עניין; הקושי עוזר

לאדם להכיר את עצמו טוב יותר; הקושי מלמד את האדם טוב יותר

על היכולות האישיות שלו ועל הפוטנציאל שלו; הקושי מעודד את

האדם לשפר את איכות חייו; הקושי מאפשר לאדם לחוות תחושת

סיפוק, כאשר האדם מצליח להתגבר עליו; קושי עוזר לאדם לגלות

את הטוב שבו... התמודדות עם הקושי מאפשרת לאדם להכיר את

עצמו טוב יותר, ולגלות את היכולות הנוספות שיש לו, ושהוא עדיין לא

מודע אליהן" 

(מתוך  מאמר של אליעד כהן, קשיים / אתגרים / התמודדות - מה

טוב בקשיים ובאתגרים? איך להתמודד עם קשיים?)

למידה מטעויות היא אחת הדרכים

האינטואיטיביות ביותר ללמידה

והתקדמות. אבל, הדבר נכון כל

עוד תחושת הכישלון לא חריפה עד

כדי כך שהיא חוסמת את היכולת

ללמוד ממנו. 

4 דרכים שיעזרו 

לכם להפוך 

את הכישלון להצלחה

יהודית כץ
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אנחנו מפחדים להיכשל, עד כדי כך

שלפעמים אנחנו לא מתחילים כי אין לנו את

הביטחון כדי להשיג את המטרות שלנו. 

יש האומרים שכאשר תומס אלווה אדיסון

הציג את אחת ההמצאות שלו - הנורה -

מישהו אמר לו שכדי להשיג את הצלחתו הוא

נכשל פעמים רבות, והוא השיב: 

"לא נכשלתי; אני יודע דרכים רבות לא לעשות  

נורה. " 

למידה מכשלים יכול להיות מעשיר מאוד.

רובנו נוטים להאמין שאנשים דגולים

ומעוררי השראה הנם אנשים בעלי כישרון

יוצא דופן.  לרוב אנחנו לא חושבים על

המאמץ, הקשיים והכישלונות הנדרשים

בדרך להצלחה - המציאות מוכיחה כי

ההצלחה הינה תוצאה של נחישות, התמדה

ומאמץ, הרבה יותר מאשר כישרון.

"הפחד מהתמודדות ישירה עם קושי סוגר לנו

דלתות, מעוור את עינינו למציאות וגם לכוחות שיש

לנו מולה, משאיר אותנו תקועים במקום גם

כשכבר צריך לזוז, מציב אותנו במקום פגיע

וחסר אונים אל מול אתגרי החיים. מי שלא חושש

להסתכל לקשיים בלבן של העיניים יכול להסתובב

בביטחון בעולם הזה, יכול להעז, להתנסות,

למתוח את הקצוות. הוא יכול לעשות את אלו מתוך

הידיעה שמדי פעם דברים ישתבשו ושזה חלק

מהעניין, לרוב שם גם ימצאו ההזדמנויות

האמיתיות לגדילה והתפתחות" (ד"ר אורן גור)



אחת הטכניקות שמשתמשים בהן באימון אישי היא למידה מהצלחות שחוויתי כדי להתמודד עם אתגרים שעומדים בפני

עכשיו. כשאני חושבת על מה גרם לי להצליח אני נזכרת בכוחות ובמיומנויות שהפעלתי וזה עוזר לי להתחבר אליהם מחדש

ולרתום אותם לטובת מה שאני רוצה להשיג עכשיו.

אבל גם כשלונות אפשר לחקור וללמוד גם מהם.

איך עושים את זה? בעזרת 3 שאלות פשוטות:

קודם כל, בכל חווית כישלון, אם באמת ננסה נצליח למצוא כמה דברים שעבדו, שהיו טובים, בלי קשר לתוצאה הסופית.

מה שנקרא ׳דברים לשימור׳. 

חשוב להתחיל עם השאלה הזאת כדי קודם כל להתחיל בטוב ולהכניס לתוך חווית הכישלון השלילית קצת אור. לפעמים נופתע

לגלות שבחוויה הזאת שנרשמה אצלנו ככישלון טוטאלי היו לא מעט דברים טובים וזה מעודד!

אחר כך נבדוק באומץ מה לא עבד. לצערי זה הרבה פעמים החלק שבא לכולנו נורא בקלות... אלופים בביקורת עצמית...

חשוב להסתכל על הדברים שלא עבדו ולבדוק על מה מהם הייתה לי השפעה ועל מה לא. זה עושה קצת שכל ומכניס איזון

לתמונה.

ולבסוף נבדוק מה נדרש - מה היה חסר? מה צריך לעשות אחרת? זה החלק המעצים והמקדם של למידה מכישלון, שמשאיר

אותנו עם תובנות וכלים להמשך.

ואם הצלחנו ללמוד מכישלון, אז הוא לא היה לחינם! הפכנו אותו מחוויה שלילית ומעכבת למשהו שאפשר לצמוח ולהתקדם

ממנו!

מתוך הבלוג של מיכל רובין

לקריאה נוספת

כתבה מעניינת שבה מדבר פרופ׳ יורם יובל על

החשיבות של כישלונות להתפתחות שלנו ולמה חשוב

להתייחס למאמץ שהשקענו ולא רק להישגים

מה לא עבד? מה נדרש?מה עבד? 
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אמצו נקודת מבט חומלת

החשיבה על טעויות העבר מביאה איתה

רגשות של אשמה, פחד, חרטה ובושה. אלו

רגשות שלא קל לחוות אותם. אין פלא

שאנחנו מנסים להימנע מהם בכל מחיר,

אפילו אם זה עולה לנו בתקיעות מסויימת.

נדרשת כאן חמלה עצמית. נקודת מבט

סלחנית וחומלת שמבינה 

שאלו הכלים שעמדו לרשותי 

באותו הזמן. 

חשפו את אסטרטגיות ההימנעות שלכם

הפעולות שפיתחנו לעצמנו במטרה להימנע

מאותן חוויות פנימיות לא נעימות כמו פחד,

בושה, חרטה ואשמה, הופכות לאסטרטגיות

אוטומטיות. עד שלא נחשוף אותן ונבין את

המחיר שהן עולות לנו, יהיה לנו קשה לשחרר

אותן באמת.

חיקרו את מה שקרה סמוך לזמן שהוא קרה

אל תחכו יותר מידי. אם עשיתם טעות או

הרגשתם שנכשלתם, שבו רגע וכתבו לעצמכם

מה קרה שם?

עכשיו נסו לבדוק מה הייתם עושים אחרת? מה

המיומנות שהייתה חסרה שם, לדעתכם?

אחרי שבררתם מה הייתם עושים אחרת, שאלו

את עצמכם: “למה חשוב לי להיות מסוגל לפעול

ככה ולמען מי”?

שיתוף שיתוף שיתוף .

בהמשך לרגש הבושה שעלול לצוף בנו כשאנחנו

מזהים פעולה מסוימת בתור “כשלון”, חשוב

שנזכור שאם יש משהו שבושה ממש ממש לא

אוהבת זה שיתוף. בושה מעדיפה להישאר

במחשכים, להעלות עובש עמוק בפנים.

כשאנחנו אוזרים אומץ ומשתפים אותה עם חבר

קרוב, אנחנו פתאום מגלים שאנחנו לא לבד

בזה. אנחנו פשוט אנושיים.

גזור
 ושמור

מתוך מאמר " כישלון לטובה"  

של אופיר ברנשטם
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